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Roerloos kijkt
de plastic rei
ger aan de rand
van het ven
netje op het
landgoed
Nieuw Tara

_______________

toe, als Van
den Brink po
seert. Terwijl
de fotograaf
zijn werk doet,

brengt de oud-minister met forse
halen het vredige tafereel over op
het papier. Bladerend in het
sehetsboek, ontdekt Van den
Brink tot zijn verrassing de por
tretstudie nummer drie van vier
februari 1990. Een zelfportret, ge
maakt met de scheerspiegel in de
hand. ,,Lijkt het?”, vraagt hij met
lichte zelfspot in zijn stem. ,,Ik
geloof het wel, hè.”

Afkomstig uit de bekende Larense
fabrikantenfamilie, werd Jan Roelof
van den Brink al op jeugdige leef
tijd voorgehouden een vak te leren
Hij heeft zijn ouders niet teleurge
steld Na de HBS ging hij naar de
Katholieke Economische Hoge
school in Tilburg. waar hij cum
laude doctoraal examen deed. In de
cember ‘42 promoveerde hij op een
proefschrift over de crisisjaren tot
doctor in de economische weten
schappen en drie jaar later volgde
zijn aanstelling als hoogleraar in
Nijmegen

Door enkele verhalen die hij
schreef in het ondergrondse blad Je
Maintiendrai, kwam hij in de oor
logsjaren in contact met het groepje
academici rond de Amsterdamse
bankdirecteur Verrjn Stuart. Men
boog zich over oplossing van naoor
logse problemen. In die tijd werd de
basis gelegd voor zijn succesvolle
carrière in liet bankwezen.

Zijn jeugdliefde, de schilder
kunst, verwaarloosde hij ondertus
sen niet. Al op jonge leeftijd bleek
Van den Brink talent te hebben.
Zijn tekenleraar zag wel wat in Jan
tjes tekenkunst en beboonde hem bij

het HBS-examen met het cijfer tien.
Toch kwam het schilderen, noodge
dwongen. altijd op de tweede plaats.
,,Ik was dag en nacht bezig met
mijn verantwoordelijkheden. Het
schilderen moest altijd vlug gaan.
Even een half uurtje bij de halo
geenlamp als de familie t.v. keek.
Overal waar ik geweest ben, heb ik
schetsen gemaakt. Soms werkte ik
die pas jaren later uit. Als je je
werk goed doet, kun je altijd wel,

,,Zie ik iets
wat me raakt,
dan wil ik
‘t schilderen”

een kwartiertje missen. U niet? Ik
heb tenminste nooit gehoord dat ik
mijn werk heb laten verslampam
pen.”

,,Het was een behoefte”, gaat hij
door ,,Bljkbaar ben ik zo gescha
pen Als ik iets zie wat me raakt,
dan wil ik dat schilderen. Het gaat
om wat erdoor bij je boskomt. Ik
noem dat wel eens een feest voor
het oog.” Dat feestelijke, dat stralen
veel van zijn aquarellen, gouaches
en olieverven ook uit. Van den
Brink zet zijn stillevens, natuurim

Van den Brink trekt, op verzoek,
de vergelijking met zijn werk in de
wereld van het grote geld. Hij wijst
met name op de tegenstelling tus
sen het samen-werken met anderen
en het solowerk van de schilder.
,,Als iets niet deugt, kun je niemand
d. scl id geven. Maar het is ook
armèr, want je mist de inspiratie
van de samenwerking.”

Hoewel hij alom gewaardeerd
wordt voor zijn verdienstelijke ma
nier van schilderen, heeft hij daar
voor nooit echt een opleiding ge
had. Hij ziet dat geenszins als een
nadeel, want de invloeden van de
kunstwereld beoordeelt hij niet
overdreven gunstig. ,,Ik heb met
niemand wat te maken gehad, dat
heeft voordelen gehad. In de kunst-
wereld is het een modeverschijnsel,
dat museumdirecteuren jonge kun
stenaars bijna dwingen in een be
paalde culturele, politieke context te
werken. Ze moeten heel vernieu
wend en grensverleggend zijn. Ze
moeten direct beginnen aan wat
voor anderen het eind van een lan
ge weg ‘s. Sommigen lukt die
sprong, aar er verongelukken er
veel. Het komt dan niet van binne
nuit. Ik heb wel eens te doen met
die jongelui op de academies. Het
doodgewone métier leren ze niet
meer.”

Dynamiek en harmonie, dat is
wat Van den Brink altijd in zijn
werk probeerde te leggen, naast een

,,Het was een geweldige tijd”, vat
hij zijn ministerschap samen.,,Ie
dereen was fuli-of-pep. Er was een
algemene aandrang om er tegenaan
te gaan. Ik ben eigenlijk de minis
ter geweest, die de distributies kon
opheffen.” Hij legt uit, hoe hij een
aantal idustriële plannen opstelde,
om het naoorlogse Nederland weer
aan het werk te zetten. Door de
geboortegolf en terugkeer van ,,on
ze jongens” uit Indië waren er voor
de jongeren van die tijd veel banen
nodig. Elke nieuwe arbeidsplaats
kostte gemiddeld vijftig mille. Dank
zij de Amerikaanse Marshall-hulp
slaagde zijn industrialisatie-poli
tiek . ,,Anders hadden we het met
die zé beperkte reserve zeker niet
gehaald. Toen ik wegging, had ik

het

het gevoel, dat de trein op de rails
stond en in de goede richting
ging”, zegt Van den Brink, die zich
door de jaren heen een fel verdedi
ger van de Vrije markteconomie
toonde.

Een politiek dier, hebben ze van
hem op het Binnenhof niet kunnen
maken. ,,Politiek interesseert me
wel. Er komen ook nu nog wel

,Ik heb nooit
gehoord dat
ik werk liet
verslampampen’

mensen langs, die willen weten hoe
je over bepaalde zaken denkt. Maar
ik heb op dat gebied heel geen aan
vechting meer. In mijn tijd waren
de verhoudingen ook heel anders.
Er werd van gezegd, dat het een
regentenperiode was. Er is wat van
waar. Ik heb nooit politieke rede
voeringen gehouden. Romme (oud-
voorman van de KVP, red) wilde dat
liever wel. Ik zei tegen hem, dat ik
het beter niet kon doen. Het kostte
anders alleen maar stemmen, want
dan had ik gezegd, dat er de eerst-

oog”

• Jan Roeiof Van den Brink met
een zelfportret aan de rand van het
ven op het paradijselijke Nieuw Ta
ra, dat altijd een inspiratiebron
voor hem is geweest.

komende periode weinig mogelijk
zou zijn.”

Van den Brink bespeurt vandaag,
de dag ,,hier en daar een te sterke[
consumptie-mentaliteit”, maar vindt
dat we over het algemeen goed met
de moeizaam verworven welvaart
omspringen.

,,Deze tijd is de moeite waard. De
zekerheden die op godsdienstig en
politiek niveau verloren gaan, zor
gen ervoor, dat we allemaal wat
dichter bij elkaar staan. Veel water
dichte schotten die waren opgetrok
ken zijn geslecht. Dat is goed.” Be
denkingen die hij over onze maat
schappij-koers heeft, stelde hij di
rect na zijn pensionering te boek.
‘Zoeken naar een heilstaat’, heette
het 634 bladzijden tellende werk
(,,nee, geen type bestseller”), dat hij
omschrijft als ,,gekristaliseerde op
winding”.

,,Filosoferen over misstanden kan
ik wel als ik schrijf. Als schilder
zou ik onwaarachtig zijn. Ik pro
beer mijn schilderijen een echte,
authentieke ervaring te laten zijn.
De natuur tonen als de onverganke
lijke. Het milieu staat terecht in de
aandacht. Frappant is het daarom,
dat bijna geen jonge schilder die
natuur goed ziet er door gegrepen
wordt. Vreemd, want ze lopen wel
allemaal met spandoeken voor het
milieu.”

,,Een feest voor
Inter
view

door
Ed Brouwer

Ooit was hij Nederlands jongste ze industrie. Nadien was hij jaren- schilderijen. de leven. Second Live. heette dan
minister. Pas tweeëndertig was lang de baas bij de AMRO-bank en Onverschillig. of het nu bij de ook in ‘75 zijn overzichtstentoon
hij, toen minister-president Beel zwierf hij de hele wereld over. In Potomac in Washington was, te- stelling in Singer in Laren. Nu
hem in 1948 voor de post economi- zijn koffer, naast een rekenma- midden van een diner met geisha ‘s hangt zijn werk daar tot 27 mei
sche zaken vroeg. In vijf jaar tijd chientje, steevast een klein, onop- in Tokio of in zijn woonplaats Hol- opnieuw. Zonnig’e. vrolijke aqua
legde prof. dr Jan Roelof M. van vallend acjuarelsetje. Elk vrij landse Rading. Schilderen is voel’ rellen en olieverven. Een feest voor
den Brink de fundamenten voor de kwartiertje kon hij zo benutten Van den Brink een uitlaatklep. het oog’, dat moeten ze van hem
na-oorlogse wederopbouw van 0fl- voor het maken van schetsen en Maar liet is meer. Het is zijn twee- zijn.
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pressies en portretten in heel spran- flinke dosis enthousiasme. Ook in
kelende, vrolijke kleuren op het zijn Haagse tijd, al viel dat in het
doek. begin niet mee, toen hij als jong

broekie (hij was dertig) tussen alle
maal oude mannetjes in de Eerste
Kamer kwam.,,Ik vroeg eens ie
mand hoe hij het maakte. ‘Nou, het
skelet leeft nog’, antwoordde hij.
Het was een vreemde wereld”,
meent Van den Brink. In januari
1948 werd hij door premier Beel
gevraagd de zieke minister Huys
mans op Economische Zaken te ver
vangen. Omdat hij zich als senator
nogal sterk had uitgesproken over
de zogenoemde ‘goedkoop-geldpoli
tiek’, voelde hij zich min of meer
verplicht ‘ja’ te zeggen. Hij beloofde
zijn vrouw dat het maximaal voor
vijf jaar zou zijn. Daar hield Van
den Brink zich aan.


